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I anledning af problemerne med at få afgift på brænde godkendt i EU peger Det Økologiske Råd 
nedenfor på at man i stedet lægger afgift på fyringsenheden. Vi skal samtidig understrege, at vi ikke 
tager afstand fra en afgift på brænde – heller ikke selv om den også kom til at omfatte sanket 
brænde.

Venlig hilsen
Christian Ege, sekretariatsleder, Det Økologiske Råd

Pressemeddelelse
Gode grunde til afgift på brændeovne 

Regeringen har som led i den såkaldte forsyningssikkerhedsafgift foreslået en afgift på brænde. 
Som det fremgik af samråd i Folketingets energi- og skatteudvalg d. 17.1. ser det ud til, at EU-
kommissionen vil kræve, at en sådan afgift også skal omfatte sanket brænde, hvilket vil skabe både 
administrative problemer og folkelig modstand.

Der er mange gode grunde til, at der bør lægges afgift på brændefyring. Den er årsag til en alvorlig 
luftforurening, især i bymæssig bebyggelse. Samtidig er den i dag den eneste af de forurenende 
opvarmningsformer, som ikke er afgiftsbelagt, hvilket giver den en urimelig fortrinsstilling. Det 
hævdes ofte, at brændefyring er klimavenligt. Men det er ikke rigtigt. Ganske vist er træ CO2-
neutralt, hvis det er dyrket og fældet bæredygtigt. Men forskningen har vist, at sodpartiklerne 
bevæger sig helt til Arktis, hvor de farver isen mørkere og dermed sænker tilbagestrålingen af 
varme fra jorden. Senest har et internationalt forskerhold peget på, at denne effekt er dobbelt så stor 
som hidtil antaget (The Guardian, 15.1.).

Det Økologiske Råd foreslår, at man løser problemet ved i stedet at lægge afgiften på 
fyringsenheden – brændeovne og –kedler. Det vil gøre det langt lettere at opkræve – brændeovne er 
allerede registreret via skorstensattesten. Samtidig kan man gøre afgiften større for de ældste og 
mest forurenende brændeovne og lavere for de moderne Svanemærkede. Samtidig kan man gøre 
den lavere på landet og højere i byer, hvor langt de fleste har mulighed for at have fjernvarme. 
Konkret foreslår vi, at det skal være afgiftsfrit at have en Svanemærket ovn på landet.

”Brændefyring bør helt sikkert belægges med afgift. Men vi kan få en langt mere præcis miljøeffekt 
og en lettere administration ved at lægge afgiften på brændeovnen”, udtaler Christian Ege, 
sekretariatsleder, Det Økologiske Råd.

Christian Ege, sekretariatsleder, Det Økologiske Råd

Det Økologiske Råds forslag kan læses her, sammen med en kort gennemgang af 
luftforureningsproblemet:
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http://www.ecocouncil.dk/index.php?option=com_docman&task=doc_download&gid=923&Itemid
=
Problemet med brændefyring og klima er beskrevet her: 
http://www.ecocouncil.dk/index.php?option=com_docman&task=doc_download&gid=927&Itemid
=. 


